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Wiele działań 
podejmuję 
w ciszy
Rozmowa z Aurelią 
Jankowską, koordynatorem 
Centrum Pomocy Dzieciom 
Fundacji Dajemy Dzieciom 
Siłę w Starogardzie 
Gdańskim.

Pracował przy obróbce stali
21 listopada Prezydent Miasta Starogard Gdański spędził 4 godziny w hali produkcyjnej w firmie POLMET. Wypełnił w ten sposób swoje 
coroczne zobowiązanie dla Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy. Jego pracę podczas 31. Finału WOŚP w internetowej aukcji wylicytował 
prezes firmy i jego syn.

Nowoczesne 
miasteczko rowerowe
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Na początku tego roku po 
raz 9 prezydent mia-

sta Starogard Gdański Janusz 
Stankowiak wystawił na li-
cytację Wielkiej Orkiestry 
Świątecznej Pomocy cztery 
godziny swojej pracy. W tym 
roku zrobił to w dwojaki spo-
sób – stacjonarnie i online. 
W związku z tym do odpraco-
wania ma nie 4 a 8 godzin, tyle 
że u dwóch pracodawców.
Internetową walkę o tego jak-
by nie patrzeć doświadczo-
nego już pracownika wygrał 
właściciel firmy Polmet Hen-
ryk Kinder. Na konto Fundacji 
przekazał sumę 2 105 złotych.
— Z Wielką Orkiestrą Świą-
tecznej Pomocy działamy od 
pierwszego grania. Mamy 
w naszej rodzinie dwa złote 
serduszka VI i IX edycji. Jako 
firma społecznie odpowie-
dzialna pomaganie wpisane 
jest w nasz kod DNA. Granie 
dla WOŚP oznacza, że jeste-
śmy razem i razem dążymy 
do konkretnego celu. Owsiak 
daje gwarancję uczciwości 
i sensowności tej pomocy. 

Pracował przy obróbce stali
21 listopada Prezydent Miasta Starogard Gdański spędził 4 godziny w hali produkcyjnej 
w firmie POLMET. Wypełnił w ten sposób swoje coroczne zobowiązanie dla Wielkiej Or-
kiestry Świątecznej Pomocy. Jego pracę podczas 31. Finału WOŚP w internetowej aukcji 
wylicytował prezes firmy i jego syn.

W tym roku wsparliśmy Fun-
dację poprzez udział w licyta-
cji. Ta idea pracy, którą Prezy-
dent zainicjował w 2015 roku, 
jest niezwykle cenna. Obec-
ność Prezydenta w roboczym 
stroju naszej firmy niweluje 
wszelkie dystanse i daje na-
szym pracownikom możli-
wość poznania go z całkiem 
innej strony. Głównie jako 
zwykłego człowieka, z którym 

można porozmawiać jak rów-
ny z równym — powiedział 
Henryk Kindeer
21 listopada włodarz miasta 
Starogard Gdański punktu-
alnie w południe pojawił się 
w stroju roboczym w siedzibie 
firmy POLMET. Po krótkiej 
odprawie i przeszkoleniu BHP 
ruszył do pracy na produkcji.
Właściciel firmy wraz z dyrek-
torem ds. technicznych An-

Uroczyste otwarcie nowej 
odsłony fabryki odby-

ło się 25 października. Wśród 
zaproszonych gości znalazł się 
prezydent Starogardu Janusz 
Stankowiak, który przekazał 
prezesowi grupy United Be-
verages, Williamowi Carrey-
owi, symboliczny klucz do 
sukcesu z nadzieją na otwarcie 
długofalowej współpracy na 
rzecz rozwoju miasta i jego 
mieszkańców.
– Premium Distillers jest dru-
gim największym zakładem 
produkcyjnym w mieście, 
ale przede wszystkim nie-
odłączną częścią jego histo-
rii. W końcu od 177 lat daje-
my pracę jego mieszkańcom 

Destylarnia się zmienia
Destylarnia w Starogardzie Gdańskim, należąca do Premium Distil-
lers jednego z największych producentów alkoholu w Polsce, prze-
szła gruntowną metamorfozę. 

drzejem Derengowskim opro-
wadzili Prezydenta po halach 
produkcyjnych i wskazali mu 
jego miejsca pracy, wyjaśnia-
jąc na czym będzie polegało 
jego zadanie.
Prezydent rozpoczął pracę od 
przyjrzenia się, jak pracow-
nik firmy Polmet za pomocą 
suwnicy umieszcza 22 tono-
wy krąg blachy na nawijaku 
w celu instalacji w maszynie 

prostującej i przycinającej 
arkusze o wymianach 1250 
x 2500. Zadaniem nasze-
go włodarza było precyzyjne 
zamieszczenie kręgu w ma-
szynie, ustawienie prędko-
ści prostowania blachy oraz 
wprowadzenie wymiarów do 
komputera w celu właściwego 
dopasowania gilotyny do cię-
cia blachy.
Kolejnym wyzwaniem dla 
Prezydenta było ręczne skła-
danie wyprofilowanych ką-
towników obsługa stanowisk 
przy obróbce blachy. 
— To było z jednej strony faj-
ne uczucie stać ramię w ramię 
z Prezydentem przy maszy-
nie. Z drugiej strony uczucie 
dość dziwne, że taka osoba 
z uwagą słuchała instrukcji, 
których jej udzielałem. Przy-
znam, że byłem pod wraże-
niem, jak szybko Prezydent 
opanował podstawowe zasady 
działania tej maszyny – za-

chwalał pracę Janusza Stanko-
wiaka Dawid Grabowski.
– Dużo nowoczesnych urzą-
dzeń, których obsługa może 
nie jest skomplikowana, ale 
wymaga sporo wiedzy, do-
świadczenia i umiejętności. 
Przede wszystkim wymaga 
skupienia, koncentracji i pre-
cyzji – powiedział Janusz Stan-
kowiak.
Prezydent podziękował Hen-
rykowi Kinderowi i jego syno-
wi za wylicytowanie podczas 
WOŚP czterech godzin jego 
pracy. W ramach podzięko-
wań przekazał im mały upo-
minek.
Już niebawem 32 finał Wiel-
kiej Orkiestry Świątecznej Po-
mocy. Dokładnie 28 stycznia 
2024 roku. Już dzisiaj zachę-
camy wszystkich do udziału 
w kolejnej licytacji czterech 
godzin pracy Prezydenta Mia-
sta. 

i mogę śmiało powiedzieć, 
że stanowimy fragment jego 
tożsamości – mówi Jakub Ta-
laśka, Dyrektor Zakładu.
- To, jak zmieniła się desty-
larnia dzisiaj, napawa nas ol-
brzymim optymizmem. Za-
kład wreszcie trafił w dobre 
ręce — dodaje prezydent Ja-
nusz Stankowiak. - Te zmiany 
dostrzegają nie tylko miesz-
kańcy miasta, ale również 
wszyscy, którzy przez Staro-
gard przejeżdżają. To dla nas 
ważny sygnał, że mamy do 
czynienia z poważnym part-
nerem biznesowym, któremu 
na tej fabryce zależy – podkre-
ślił Prezydent.
Podczas środowej uroczysto-

ści zaprezentowane zostały 
plany Grupy United Beverages 
dotyczące inwestycji i dal-
szego rozwoju starogardzkiej 
destylarni. Wykonane prace 
to zaledwie początek grun-
townych zmian planowanych 
w zakładzie.
Jednym z kroków w tym kie-
runku ma być otwarcie skle-
pu firmowego. Jego wystrój 
ma podkreślać industrialny 
i historyczny charakter zakła-
du. Przebudowany zostanie 
zabytkowy budynek dawnej 
gorzelni koniaków, rumów 
i araku. Powstanie w nim uni-
kalne centrum konferencyjne. 
Jego wnętrza, wykorzystujące 
istniejący zbiornik, w którym 

dawniej przechowywany był 
destylat zbożowy, zaprojekto-
wała znana warszawska pra-
cownia architektoniczna Tar-
nowski Division. Goście będą 
mogli odwiedzić także zupeł-
nie nową firmową restaurację.
United Beverages będzie kon-
tynuować inwestycje w jego 
biznesowy rozwój. I to nie 

tylko z myślą o Premium Di-
stillers.
Grupa United Beverages roz-
wija się i potrzebuje więcej no-
woczesnych powierzchni ma-
gazynowych. Dzięki ich budo-
wie Starogard Gdański stanie 
się nie tylko sercem produk-
cyjnym Grupy UB, ale także jej 
centrum logistycznym.

Firma zatrudnia około 200 
pracowników w tym 120 
w Zakładzie w Starogardzie 
Gdańskim. Roczna produk-
cja wynosi około 50 mln li-
trów, jednak park maszynowy 
daje możliwość trzykrotnego 
zwiększenia produkcji.
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Projekt budowy miastecz-
ka rowerowego zwyciężył 

w 7 edycji Budżetu Obywatel-
skiego 2022 roku. Miasteczko 
według tego projektu miało 
być prostsze i uboższe. Sta-
ło się inaczej. Sięgnęliśmy po 
dodatkowe pieniądze z Fun-
duszu Spójności Programu 

Nowoczesne miasteczko rowerowe
15 listopada uczniowie Szkoły Podstawowej Nr 3 przy ul. Traugutta odbyli pierwszą jazdę w nowo wybudowanym 
w Starogardzie miasteczku rowerowym. Nieprzypadkowo byli jego pierwszymi użytkownikami. Obiekt mieści się 
przy ich szkole. 

go efekty widzimy tu dzisiaj. 
Dzięki cierpliwości, skutecz-
ności i wytrwałości mamy 
w Starogardzie profesjonalne 
miasteczko do nauki przepi-
sów ruchu drogowego oraz 
podstaw praktycznego za-
chowania się w ruchu drogo-
wym.  Jedno z najładniejszych 

niczyło wielu gości m.in. wi-
ceprezydent Tadeusz Błędzki, 
wiceprzewodniczący Rady 
Miasta Marek Jankowski, rad-
ni Rady Miasta Artur Cybula 
i Jan Strzelczyk, Naczelnik 
Wydziału Ruchu Drogowego 
podinsp. Mariusz Bucikiewicz. 
Obecny był też Komendant 
Straży Miejskiej Jarosław Cy-
sarczyk, kierownik budowy 
Jacek Łoński, pracownicy Wy-
działu Techniczno -Inwesty-
cyjnego i Wydziału Inicjatyw 
Gospodarczych, pracownicy 

Tor rolkowo-wrotkowy 
na Przylesiu ma 277 me-

trów długości, asfaltową na-
wierzchnię o szerokości pół-
tora metra oraz kształt elipsy. 
Wybudowała go Firma Han-
dlowa Adam Kowalczyk za ok. 
250 tys. zł. Środki pochodziły 
z Budżetu Obywatelskiego. 
Postarali się o nie mieszkańcy 
Przylesia. Wniosek o rozbu-
dowę swojego rekreacyjno
-sportowego centrum złożyli 
radny Rady Miasta Starogard 
Gdański Jarosław Krzemiński, 
Hanna Ściegienna – Korczyc 
i Katarzyna Dobek. To oni 
wraz z najbardziej zaangażo-
wanymi i aktywnymi miesz-
kańcami zmobilizowali sąsia-
dów do udziału w głosowaniu, 
w wyniku którego ich projekt 
znalazł się w czwórce zwycię-

Sportowe Przylesie ma rolkowisko
Miłośnicy jazdy na rolkach  4 listopada wypróbowali nowo wybudowany tor rolkowo-wrot-
kowy na Przylesiu. Tor powstał ze środków Budżetu Obywatelskiego. Inwestycja koszto-
wała 250 tys. zł. 

skich inwestycji BO 2023.
- Nową atrakcję sportową na 
naszym osiedlu dedykuje-
my wszystkim mieszkańcom 
bez względu na miejsce za-
mieszkania czy poziom za-
awansowania jazdy na rolkach 
lub wrotkach. Jednakże ze 
względu na swoją specyfikację 
przewidujemy, że głównymi 

użytkownikami będą dzieci 
i młodzież, które kochają tę 
formę aktywności i do czego 
ich serdecznie zachęcamy. 
Nasze sportowe Przylesie jest 
monitorowane i oświetlone, 
a to czyni je bezpiecznym  – 
powiedziała Katarzyna Dobek.
- To kolejna inwestycja, któ-
rą udało nam się zrealizować 

Operacyjnego Infrastruktu-
ra i Środowisko. Dokładnie 
po 453 tys. zł. To pozwoliło 
nam opracować nowy znacz-
nie bogatszy projekt, które-

i najnowocześniejszych mia-
steczek na Pomorzu – powie-
dział prezydent miasta Janusz 
Stankowiak.
W środowy spotkaniu uczest-

szkoły i dyrektorzy szkół pod-
stawowych.
- Miasteczko robi niesamo-
wite wrażenie. Swoją minia-
turowością przypomina mi 
kolejkę, która bawiłem się 
w dzieciństwie. Jest estetycz-
ne i zachęca do nauki – powie-
dział radny Rady Miasta Artur 
Cybula.
Z Miasteczka korzystać mogą 
wszyscy mieszkańcy w wie-
ku od 7 lat. Przy czym dzieci 
w wieku od 7-10 lat powin-
ny korzystać z urządzeń pod 

opieką rodziców bądź opieku-
nów. Korzystanie z Miastecz-
ka Ruchu Drogowego dozwo-
lone jest tylko na rowerze, 
hulajnodze lub pieszo. Ważne, 
że w tym miasteczku można 
jeździć również ma hulajno-
gach elektrycznych i ćwiczyć 
w praktyce właściwe zacho-
wania w ruchu drogowym.
Oprócz Miasteczka goście zo-
baczyli dodatkowe narzędzia 
edukacyjne z zakresu ruchu 
drogowego, w które szkoła 
została wyposażona w ramach 

inwestycji. W specjalnym 
pomieszczeniu zobaczyli jak 
działają symulator roweru, 
trenażer reakcji czasu, symu-
lator zderzenia oraz symulator 
przejścia dla pieszych. Symu-
lator zderzenia wypróbowali 
nawet Prezydent Miasta i rad-
ny Artur Cybula.
Jak wspomniał prezydent 
projekt objął też wyznaczenie 
trzech przejść dla pieszych 
w okolicy Szkoły Podstawo-
wej nr 6 oraz niepublicznego 
przedszkola. Podkreślił, że 
celem projektu była poprawa 
bezpieczeństwa dzieci uczęsz-
czających do tych placówek. 
Dwa przejścia pojawiły się na 
ulicy Ks. Kalinowskiego i jed-
no na ulicy Świętojańskiej. 
Cała inwestycja kosztowała 
ponad 820 tys. zł. 

dzięki sąsiedzkiej solidarno-
ści. Udowodniliśmy po raz ko-
lejny, że inicjatywa mieszkań-
ców oparta na współpracy ma 
moc. Sportowe Przylesie to już 
nie tylko plac zabaw i boisko 

wielofunkcyjne, to również 
tor dla rolkowiczów. Wszyst-
kie inwestycje zrealizowano 
z wykorzystaniem Budżetu 
Obywatelskiego. Mieszkańcy 
wykorzystali blisko 700 tys. 
zł na zagospodarowanie wła-
snego najbliższego otoczenia. 
Widzimy tego efekty, które 
co dzień radują nasze serca - 
dodał Hanna Ściegienna-Kor-
czyc.
Inaugurację toru mieszkańcy 
Przylesia połączyli z rodzin-

nym piknikiem integracyj-
nym. W jego organizację za-
angażowało się wiele osób. 
Podczas sąsiedzkiej biesiady 
nie zabrakło więc dobrego je-
dzenia ani wspaniałej zabawy. 
Można było spróbować domo-
wej roboty bigosu, grochówki  
i własnoręcznie przygotowa-
nych kanapek. Było też ciasto, 
a nawet tort. Towarzyszyły 
temu liczne animacje i pełna 
emocji loteria z nagrodami dla 
najmłodszych. 
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Prezydent podkreślił, że to będzie 
rekordowy w historii miasta bu-

dżet, bo przekroczy 300 mln zł.
- Wydatki bieżące planujemy na po-
ziomie 243 mln zł, a majątkowe wy-
niosą ok. 64 mln zł. Największym 
obciążeniem dla budżetu będą oczy-
wiście wydatki na oświatę i pomoc 
społeczną. Wydatki z tego tytułu po-
chłoną ponad połowę planowanych 
dochodów na 2024 rok – mówił pre-
zydent Janusz Stankowiak.
Wspomniał, że nie będzie to budżet 
łatwy do zrealizowania. Wyjaśnił, że 
powodem tych trudności są konse-
kwencje prowadzonej dotychczas 
polityki fiskalnej, która pozbawiła 
samorządy wielu dochodów. Nie-
pewność wzbudzają też  niewiadome 
dotyczące decyzji nowego rządu, jeśli 
chodzi o finansowanie polskich sa-
morządów.
- Rok 2023 zamykamy deficytem na 
poziomie dziewiętnastu milionów 
złotych. Prawie połowę pokryjemy 
z tzw. „wolnych środków”. Niestety 
będziemy zmuszeni zaciągnąć nowy 
kredyt - poinformował dalej Janusz 
Stankowiak.
Zaznaczył przy tym, że mimo posił-
kowania się kredytem, zadłużenie 
Gminy będzie procentowo niższe od 
tego, które było w 2014 roku, kiedy 
obejmował urząd prezydenta.
- W 2014 roku  zadłużenie Gminy 
oscylowało na poziomie 40 procent 
jej dochodów. Na koniec 2024 roku 
przewidujemy zadłużenie na po-
ziomie 35 procent. Kiedy obejmo-
wałem urząd Prezydenta,  miasto 
było zadłużone  na  ponad 63 mln zł. 
W ciągu dwóch kadencji udało się nie 
tylko spłacać to zadłużenie, ale jed-
nocześnie inwestować w rozwój mia-
sta i poprawę warunków życia jego 
mieszkańców. W 2019 roku liczyli-
śmy, że uda się nie korzystać z kre-
dytów w ogóle. Niestety pandemia, 
wojna w Ukrainie, kryzys gospodar-
czy i rządowa polityka zniweczyły te 
plany. Mam tylko nadzieję, że takim 
rokiem, w którym kredyt nie będzie 
potrzeby, będzie rok 2025 — podsu-
mował Prezydent.
W dalszej części spotkania wicepre-
zydent Tadeusz Błędzki przedstawił 
członkom Rady założenia budżetowe 
w liczbach oraz zapoznał ich z planem 
inwestycyjnym miasta na rok 2024.
- Powodem wzrostu dochodów Gmi-
ny o prawie 11 procent, są pozyskane 
przez miasto środki zewnętrzne na 
planowane w 2024 i 2025 inwestycje 

Poznali projekt budżetu
Plany finansowe władz miasta na rok 2024 były przedmiotem dyskusji ostatniego 
w tym roku posiedzenia Rady Gospodarczej przy Prezydencie Miasta.

— powiedział Tadeusz Błędzki.  — 
Udało nam się otrzymać wielomilio-
nowe dofinansowania z programów 
rządowych, Krajowego Banku Go-
spodarczego innych źródeł.
Wiceprezydent omówił szczegóły 
budżetu inwestycyjnego na rok 2024, 
podkreślając że zaplanowane tu wy-
datki w stosunku do roku 2023 wzro-
sną o 50 procent.
- W 2024 roku na poprawę dostępno-
ści komunikacyjnej, rozwój budow-
nictwa mieszkaniowego, budowę in-
frastruktury sportowej i rekreacyjnej 
oraz renowację zabytków planujemy 
wydać prawie 64 mln zł. 44 mln zł po-
chodzić będzie z funduszy zewnętrz-
nych – mówi wiceprezydent.
Tadeusz Błędzki omówił też konkret-
ne inwestycje zaplanowane na 2024 
rok, wskazując ich źródła finansowa-
nia. Podkreślił, że największymi za-
daniami na najbliższe dwa lata będą: 
przebudowa ulic Chojnickiej, Szwo-
leżerów i Chopina, budowa Cen-
trum Sportowo-Edukacyjnego im. 
Kazimierza Deyny oraz budowa sali 
sportowej przy PSP 4 wraz z dostoso-
waniem budynku szkoły do potrzeb 
osób z niepełnosprawnościami.
Członkowie Rady byli ciekawi, czy 
miasto ma plany związane z możli-
wością pozyskania dotykowych środ-
ków z KPO, czy uwzględniło w bu-
dżecie planowaną podwyżkę dla na-
uczycieli na poziomie 30 procent i jak 
miasto odnosi się do kwestii finanso-
wania przez samorządy żłobków?
Wiceprezydent zapewnił Radę, że 
miasto jest przygotowane do ubiega-
nia się o nowe środki unijne.
- Mamy opracowane wiele dokumen-
tacji technicznych i projektowych dla 

zadań, które wpisują się w założenia 
programowe KPO. Na razie nie mo-
żemy wiele zrobić , bo nie znamy wy-
tycznych. Tam jednak, gdzie zasady 
są ustalone, tam działamy. Do koń-
ca października wspólnie z Gminą 
Starogard i Star-Wikiem złożyliśmy 
wniosek o dofinansowanie budowy 
kanalizacji w obszarze Powstańców 
Warszawskich i Zamenhoffa – wyja-
śnił Tadeusz Błędzki.
Z kolei Prezydent Miasta poinformo-
wał, że na tę chwilę w budżecie mia-
sta nie ma przewidzianych środków 
na finansowanie zapowiadanych od 
stycznia 2024 roku podwyżek dla na-
uczycieli.
Henryk Kinder w imieniu członków 
Rady wyraził zadowolenie dla planów 
tak finansowych, jak i rozwojowych 
miasta. Podkreślił, że zadłużenie 
miasta na poziomie 35 procent, wska-
zuje na spore możliwości finansowe 
miasta. Zwłaszcza, że dopuszczalna 
granica zadłużenia gmin wynosi 60 
procent  jej dochodów.
Na zakończenie spotkania zastępca 
Prezydenta Miasta Tadeusz Błędzki 
poinformował o postępach w sprawie 
budowy obwodnicy. Zaznaczył, że 
wszystko wskazuje na to, że GDDKiA 
na wiosnę ogłosi przetarg na wyko-
nawcę zadania.  Poprosił też człon-
ków Rady o wsparcie  spółki miejskiej 
Stary Las w Gminie Starogard Gdań-
ski. Wyjaśnił, że chodzi o sprawę 
przekazania spółce terenów stano-
wiących drogę gminną przylegającą 
do terenów inwestycyjnych spółki. 
Rada podjęła decyzję o wystosowaniu 
pisma w tej sprawie do władz Gminy 
Wiejskiej.  

Gmina Miejska Starogard Gdań-
ski odpowiada za niemal 130 

km dróg w obrębie administracyj-
nym miasta, ponad 27 km dróg ro-
werowych, ponad 100 przystanków 
autobusowych i część chodników. 
W ubiegłym roku, na utrzymanie 
zimowe wydaliśmy blisko 800 tys. 
złotych. W tym roku do dyspozycji 
mamy jeszcze 50 tys. zł., a na przy-
szły rok zabezpieczyliśmy pół mi-
liona złotych – mówi wiceprezydent 
Tadeusz Błędzki.
Zgodnie z ustawą o utrzymaniu czy-
stości i porządku w gminach oraz 
regulaminem czystości w mieście, 
również mieszkańcy – właściciele 
nieruchomości – mają obowiązek od-
śnieżania dróg i chodników w grani-
cach swoich posesji.
Dyrektor MZK zapewnił, że miejskie 
służby porządkowe są w gotowości 
od początku listopada.
Sprawy związane z utrzymaniem 
zimowym mieszkańcy Starogardu 
Gdańskiego mogą zgłaszać to do dys-
pozytora MZK. Dyżur pełniony jest 
całodobowo pod numerem telefonu:
58/56-230-01 lub 661 969 331
W sytuacjach kryzysowych należy 
dzwonić wyłącznie pod numer alar-
mowy 112.
Jeżeli chodzi o drogi krajowe, woje-
wódzkie i powiatowe, należy pamię-
tać, że obowiązek zimowego utrzy-
mania tych ulic spoczywa na:
1. za drogi krajowe (droga krajowa 
nr 22, ulice: Zblewska, Jagiełły, Si-
korskiego i Mickiewicza) odpowiada 
Obwód Drogowy w Bytonii, tel. 504 
352 590.

Gotowi na zimę
Koordynatorem utrzymania zimowego dróg w Staro-
gardzie Gdańskim jest Miejski Zakład Komunikacji. 
Pełen stan gotowości potwierdzili też zarządcy dróg 
krajowych, wojewódzkich i powiatowych oraz służby 
porządkowe i ratownicze.

2. za drogi wojewódzkie (droga wo-
jewódzka nr 222 – ulice: Gdańska, Al. 
Niepodległości, Pomorska i Pelpliń-
ska) odpowiada Rejon Dróg Woje-
wódzkich w Starogardzie Gdańskim, 
tel. 58 56 269 70 lub 609 690 207.
3. za drogi powiatowe (ulice: Skar-
szewska, Lubichowska, Droga 
Owidzka i odcinek drogi ok. 150 m od 
drogi krajowej nr 22 w kierunku na 
Rywałd) odpowiada Powiatowy Za-
rząd Dróg w Starogardzie Gdańskim, 
tel. 58 532 14 01.

W Starogardzie obowiązuje katego-
ryzacja dróg. W wypadku intensyw-
nych opadów śniegu w pierwszej ko-
lejności zarządcy dróg niezwłocznie 
przystępują do pracy na ulicach i dro-
gach głównych. Na pozostałe drogi 
gminne i wewnętrzne sprzęt wyrusza 
w ciągu 1-3 godzin od wystąpienia 
opadów śniegu.
–– W pierwszej kolejności odśnieża-
ne są drogi publiczne z nawierzch-
nią bitumiczną. Głównie to drogi 
powszechnie dostępne, po których 
jeżdżą autobusy. W drugiej kolejno-
ści ulice utwardzone płytami jumb, 
betonowymi oraz drogi gruntowe - 
dodał.
W związku z tym, że zima może za-
atakować w każdej chwili koordyna-
torzy akcji zwrócili się też z prośbą 
do kierowców, aby nie pozostawiali 
(szczególnie w porze nocnej) po-
jazdów na ulicach, gdyż utrudnia to 
usunięcie śniegu z jezdni, a niejedno-
krotnie uniemożliwia przejezdność. 
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mu, z wieloletnim doświadczeniem 
pracy ze szkołami w zakresie edukacji 
kulturalnej.
– Od lutego przyszłego roku wchodzą 
w życie przepisy, które nakładają na 
wszystkie podmioty, instytucje i or-
ganizacje w których czasowo prze-
bywają dzieci, wdrożenie standar-
dów ich ochrony. To zbiór czterech 
podstawowych zasad. Ma on na celu 
ochronę dzieci przed krzywdzeniem 
a także zaplanowanie bezpiecznych 
relacji w kontakcie między opieku-
nem a dzieckiem. Co ważne, dotyczy 
to całego personelu, który pracuje 
w danej instytucji. Wszyscy pracow-
nicy powinni umieć zidentyfiko-
wać symptomy krzywdzenia dzieci 
oraz wiedzieć w jaki sposób podjąć 
interwencję. To duży krok w ochro-
nie dzieci we wszystkich miejscach, 

Bezpieczeństwo 
dzieci to priorytet
Pracownicy starogardzkich szkół i przedszkoli prze-
szli szkolenie organizowane przez  Fundację Dajemy 
Dzieciom Siłę oraz Centrum Pomocy Dzieciom, które 
zostało dofinansowane z funduszy Miasta. Rozma-
wiano o zasadach dotyczących zabezpieczenia dzieci 
przed wszelkimi formami krzywdzenia, zaniedbania, 
wykorzystania czy przemocy.

Wiele działań podejmuję w ciszy
Rozmowa z Aurelią Jankowską, koordynatorem Centrum Pomocy Dzieciom Fundacji Dajemy Dzieciom Siłę 
w Starogardzie Gdańskim.

Pani praca to zajęcie wymagające, ale 
też z  pewnością dające wiele satys-
fakcji. 
Mam niebywałą przyjemność, ale 
i odpowiedzialność koordynować ze-
społem profesjonalistów – psychote-
rapeutów, prawników, pracowników 
pierwszego kontaktu oraz lekarzy 
psychiatrów od września 2017 r. Łą-
czy nas podobny sposób myślenia 
o dziecku, rozumieniu jego potrzeb 
o respektowaniu  podstawowych 
praw do życia u boku wystarczają-
co responsywnych dorosłych. Mam 
wiele zadań i obowiązków, najważ-
niejsze z nich to przede wszystkim 
dbałość, by oferta pomocy była nie-
przerwana i adekwatna do potrzeb 
dzieci i rodziców/opiekunów, którzy 
się zgłaszają. W pojedynkę niewiele 
da się zrobić. Współpracujemy z in-
stytucjami na terenie miasta i powia-
tu, które w swoich działaniach mają 
pracę z rodzinami doświadczającymi 
przemocy. Kierunek naszego dzia-
łania zawsze skoncentrowany jest 
wokół dziecka, jego potrzeb i bez-
pieczeństwa. Rola lidera, koordyna-
tora to nie tylko zdjęcia, uściski dło-
ni, przyjmowanie wyróżnień, ale to 
przede wszystkim dbałość o zespół, 
zapewnienie środków i ewaluacja 
działań.

Pani życie zawodowe od zawsze było 
związane z pracą na rzecz innych.
To prawda, tak się złożyło, że moje 
dotychczasowe życie jako dorosłej 
osoby jest związane z działalnością 

na rzecz innych. W przyszłym roku 
obchodzę 30-lecie pracy zawodowej. 
Przez 5 lat pracowałam jako pielę-
gniarka na oddziale wewnętrznym, 
wówczas w Szpitalu św. Jana, dzisiaj 
KCZ. Była to trudna i wymagająca 
praca, ale jednocześnie przynosiła 
mi wiele satysfakcji. Wdzięczność 
pacjentów i ich rodzin była dla mnie 
ogromną motywacją i motorem do 
dalszych działań. Moją dewizą w pra-
cy pielęgniarki było „traktuj pacjenta, 
tak jak chciałabyś, żeby ktoś trak-
tował Twoich bliskich”. W trakcie 
pracy w szpitalu, chciałam się roz-
wijać, podjęłam studia i tak przypa-
dek sprawił (moja najwspanialsza 
nauczycielka języka polskiego Pani 
Barbara Bieńkowska), że otrzyma-
łam propozycję pracy w powstającym 
wówczas Publicznym Gimnazjum Nr 
1 w Starogardzie Gdańskim. Zaczy-
nałam w świetlicy szkolnej, a popo-
łudniami w Młodzieżowym Klubie 
Jedynka (pozdrawiam Reginę Sikor-
ską – inicjatorkę). Właśnie ta praca 
zetknęła mnie z przemocą wobec 
dzieci, z ich samotnością i zaniedba-
niem. Nie wiem jak to się stało, ale 
dzieci, przychodziły do mnie i opo-
wiadały o trudnych zdarzeniach w ich 
życiu. Aspirowałam na stanowisko 
pedagoga szkolnego, mój ówczesny 
dyrektor śp. Zdzisław Data miał inne 
plany. Odkrył mój talent organiza-
torki, powierzył mi funkcję kierow-
nika zajęć pozalekcyjnych. Pedago-
giem w tej szkole byłam rotacyjnie, 
zastępując przy długich nieobec-

nościach moje koleżanki. Pełniąc 
w zastępstwie tę rolę, angażowałam 
się w sprawy dzieci. Moja postawa 
została zauważona i tak w 2009 r. 
zostałam zaproszona do tworzenia 
w Starogardzie Gdańskim – Punktu 
Interwencji Kryzysowej. Była to moja 
dodatkowa praca, poza pracą w szko-
le. Dosyć szybko okazało się, że za-
częłam pełnić w zespole interwentów 
rolę liderki. W międzyczasie, po uro-
dzeniu drugiego syna, otrzymałam 
propozycję pracy w Publicznej Szkole 
Podstawowej Nr 4 z Oddziałami Inte-
gracyjnymi, na stanowisku pedagoga 
szkolnego. Punkt Interwencji Kry-
zysowej rozwijał skrzydła, poszerzał 
swoją ofertę, wychodząc naprzeciw 
lokalnym potrzebom. Pracowali tam 
zaangażowani ludzie z poczuciem 
misji, ukierunkowanym na dzieci 
doświadczające przemocy. W 2015 
r. dostaliśmy propozycję pracy na 
rzecz największej w Polsce organi-
zacji, której misją jest ochrona dzieci 
przed krzywdzeniem, zapewnienie 
dzieciom bezpiecznych warunków do 
rozwoju – Fundacją Dajemy Dzieciom 
Siłę. Oczywiście to kawałek dotyczący 
tylko pracy zawodowej. Moje dorosłe 
życie to pomoc ludziom potrzebują-
cym, dzieciom, seniorom, ludziom 
w trudnej sytuacji. Tak zostałam wy-
chowana, takie wartości, jak uczci-
wość, pracowitość oraz rozglądanie 
się wokół czy ktoś nie potrzebuje po-
mocy wyniosłam z domu rodzinne-
go, za co jestem ogromnie wdzięczna 
moim rodzicom. Ludzie, którzy mnie 

znają wiedzą, że podejmuję różne 
działania pomocowe. W ostatnich 
latach to inicjowanie zbiórki pienię-
dzy na respirator dla naszego szpitala 
w czasie COVID, zbiórki pieniędzy na 
lek dla Pawełka, czy zbiórki przybo-
rów szkolnych i słodyczy na święta 
dla dzieci. Wiele działań podejmuję 
w ciszy, bez szumu medialnego i tak 
niech zostanie.

We współczesnym świecie na dzieci 
czyha wiele zagrożeń. Jakie pojawia-
ją się najczęściej? 
Nie powiem nic odkrywczego, że 
świat się zmienia, pędzi a wraz z tym 
pojawiają się nowe zagrożenia. Roz-
wój nowych technologii, właściwie 
nieograniczony dostęp dzieci do In-
ternetu to zagrożenia, z którymi się 
mierzymy jako dorośli. Przepraco-
wanie i wypalenie rodziców, a tym 
samym brak dostępności dla dzieci. 
Przemoc i agresja rówieśnicza, pro-

blemy ze zdrowiem psychicznym 
dzieci oraz młodzieży i niestety na-
dal krzywdzenie dzieci przez naj-
bliższych członków rodziny, w tym 
wykorzystywanie seksualne. Dlatego 
ważne jest, by rodzice, dorośli byli 
bardziej uważni, a przede wszystkim 
dostępni emocjonalnie dla dzieci, by 
dziecko miało w nas sojusznika i mo-
gło liczyć na pomoc w trudnych mo-
mentach.

Jakie działania w najbliższym czasie 
planowane są w  Centrum Pomocy 
Dzieciom w Starogardzie Gdańskim? 
Na pewno kontynuacja dotychcza-
sowych działań, czyli indywidualne 
konsultacje i terapia dla dzieci i mło-
dzieży pokrzywdzonych przestęp-
stwem wykorzystania seksualnego. 
Jest to dla nas priorytetowe zadanie. 
Planujemy także kontynuację nasze-
go flagowego projektu, czyli Rodzic 
jako Latarnia Morska. Dotychczaso-
we doświadczenia pokazały, że po-
moc w tej formule cieszy się dużym 
zainteresowaniem i powodzeniem. 
Będziemy kontynuować zajęcia gru-
powe dla dzieci i młodzieży „Praca 
z ciałem i oddechem”. Ponadto, pa-
trząc na ogromne zapotrzebowanie 
na uzyskanie pomocy w naszej pla-
cówce oraz czas oczekiwania na roz-
poczęcie procesów terapeutycznych, 
przymierzamy się do rozszerzenia 
naszej oferty o działania grupowe dla 
dzieci i młodzieży. Rok 2024 będzie 
też czasem dużej oferty szkolenio-
wej dla lokalnych służb i instytucji 
(policjantów, pracowników socjal-
nych, asystentów, pedagogów, psy-
chologów i kuratorów), a wychodząc 
naprzeciw oczekiwaniom tych grup 
zawodowych, planujemy cykliczne 
spotkania o charakterze superwizji, 
by dawać wsparcie, wymieniać się 
wiedzą i planować działania wspiera-
jące rodziny dotknięte przemocą.  

w których przebywają poza domem 
– wyjaśnia Aurelia Jankowska, koor-
dynator Centrum Pomocy Dzieciom 
w Starogardzie Gdańskim.

W spotkaniu uczestniczyła również 
Anna Kochanowska, pełnomocnik 
Prezydenta ds. Profilaktyki i Rozwią-
zywania Problemów Uzależnień. 

Szkolenie poprowadziły Katarzyna 
Katana, z zawodu radca prawny, 

która w warszawskiej Fundacji Da-

jemy Dzieciom siłę wspomaga dział 
standardów ochrony dzieci oraz Aga-
ta Sotomska – koordynatorka progra-
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Dzienny Dom Senior+ jest 
miejscem, w którym 

nieaktywne zawodowo oso-
by w wieku powyżej 60 lat, 
mają możliwość integracji 
wewnątrz i międzypokole-
niowej, pogłębiają i odbudo-
wują relacje ze środowiskiem 
rodzinnym i lokalnym. Pobyt 
tam, przeciwdziała i oddala 
w czasie negatywne skutki 
procesu starzenia się. Ponad-
to poprzez edukację i profi-
laktykę podnosi świadomość 
społeczną jego mieszkańców. 

Pięciolecie działalności
Dzienny Dom Senior + świętował 3 listopada pięciolecie swojej dzia-
łalności. Wśród zaproszonych na uroczystość gości znaleźli się m.in 
Prezydent Miasta Janusz Stankowiak, jego zastępca ds. techniczno
-inwestycyjnych Tadeusz Błędzki , Przewodniczący Rady Seniorów 
Bogdan Adam, Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej 
Anna Drężek oraz z-ca dyrektora ds. Pomocy Społecznej Anna Ka-
mysz.

Osoby starsze mają spory 
problem z pokonaniem 

pieszo dłuższego dystansu bez 
przystawania na odpoczynek. 
Może to powodować niechęć 
do wychodzenia z domu lub 
samodzielnego spacerowania. 
Pomyśleliśmy, że instalując 
takie ławeczki, można im to 
życie ułatwić – tłumaczy Bog-
dan Adam, przewodniczący 
Rady Seniorów.
We wrześniu 2023 r. Miasto 
przystąpiło do realizacji tego 
pomysłu. Wcześniej za sprawą 
przedstawicieli Rady Senio-
rów w Wojewódzkiej Radzie 
Seniorów udało się pozyskać 
dofinasowanie dla tej inicja-
tywy z programu Marszalka 
Województwa Pomorskiego 
„Pomorskie Rady Seniorów 
2023” w kwocie prawie 10 000 
zł. Drugie tyle Miasto dołożyło 
z własnego budżetu.
Ławeczki umiejscowione są 
przy dłuższych ciągach pie-
szo-rowerowych na terenach 

Ławeczki dla seniorów
Z inicjatywy Rady Seniorów, z myślą o najstarszych mieszkańcach 
w Starogardzie pojawiło się siedem nowych ławeczek. Stanęły przy 
dłuższych trasach spacerowych pośród terenów zielonych. Projekt 
sfinalizowało Miasto we współpracy z Urzędem Marszałkowskim 
Województwa Pomorskiego.

zielonych. Po dwie znajdu-
ją się przy ul. Skarszewskiej, 
Nowowiejskiej i Armii Kra-
jowej. Ostatnia stoi przed 
bocznym wejściem do Galerii 
Neptun przy al. Jana Pawła II. 
O ich lokalizacji zadecydowała 
Rada Seniorów w konsultacji 
z mieszkańcami.
— Zgodnie z ideą projektu, 
ławeczki do przysiadania dla 
osób starszych mają zachę-
cić seniorów do aktywnego 
wypoczynku. Być może ten 

Jak podkreśliła dyrektor ŚDS 
Aleksandra Formela praca 

całego zespołu skupia się każ-
dego dnia na pomocy i opiece 
nad innymi. – Mijający rok 
pracy był jeszcze bardziej in-
tensywny niż poprzedni, bo 
zrealizowaliśmy wiele pomy-
słów i wspaniałych działań. 
Dziękuję za mobilizację i za 
to że zawsze mogę na Was li-
czyć. Pomysły przekuwają się 

Świętowali 
Dzień Pracownika Socjalnego
Na zaproszenie dyrekcji oraz pracowników Środowiskowego Domu 
Samopomocy w Starogardzie zastępca prezydenta miasta Maciej 
Kalinowski świętował wspólnie z całą kadrą placówki Dzień Pra-
cownika Socjalnego, który obchodzony jest 21 listopada.

- Na dzień dzisiejszy w Domu 
jest 33 seniorów. Stworzyli 
oni tutaj swoją społeczność. 
Na tyle się tutaj dobrze czują, 
że przychodzą tu z radością 
i pomimo swoich problemów 
i zmartwień , chcą tu aktyw-
nie spędzać czas. Bierzemy 
udział we wszystkich aktyw-
nościach proponowanych 

przez miasto, są to m.in Dni 
Starogardu, Korowód, Jar-
mark Bożonarodzeniowy, 
spotkania na basenach miej-
skich oraz Dzień Seniora or-
ganizowane przez miasto. 
Chodzimy też na wernisaże, 
na wystawy. Spędzamy czas 
kulturalnie i z przyjemno-
ścią – mówiła Kierownik 

DDS+ Katarzyna Gorczyca.
Seniorzy przygotowali dla 
uczestników wydarzenia 
krótki program artystyczny 
i podziękowali włodarzom 
miasta za okazywaną po-
moc i atrakcje, jakie są z my-
ślą o nich przygotowywane 
w Starogardzie Gdańskim. 

projekt wesprze integrację 
osób starszych z otoczeniem, 
poprawi przełamywanie stra-
chu przed wyjściem z domu, 
zainicjuje wspólne spędzanie 
czasu na świeżym powietrzu 
— mówi prezydent miasta Ja-
nusz Stankowiak.
Całkowity koszt zadania wy-
niósł ok. 20 000 zł, z czego 9 
975 zł pochodziło z dofinaso-
wania Urzędu Marszałkow-
skiego Województwa Pomor-
skiego. 

we wspaniałe, piękne działa-
nia z których wszyscy może-
my być dumni – podkreśliła 
Aleksandra Formela dziękując 
swoim współpracownikom.
– Obserwujemy Wasze dzia-
łania i widzimy jak bardzo do-
branym zespołem jesteście. 
Dziękuję za empatię jaka oka-
zujecie swoim podopiecznym. 
To bardzo ważne że w dzisiej-
szym świecie są takie osoby 

jak Wy. Widzimy, że nic nie 
jest w stanie Was zatrzymać 
– dodał zastępca prezydenta 
Maciej Kalinowski.
W spotkaniu uczestniczyły 
również, naczelnik Wydziału 
Spraw Społecznych Agniesz-
ka Buczyńska oraz Pełno-
mocnik Prezydenta ds. Osób 
Niepełnosprawnych Ewa Ży-
czyńska. 
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Ws p ó ł p r a c o w a l i ś m y 
z Księdzem wiele lat. 

Zawsze była to współpraca 
owocna i udana. Mogliśmy 
liczyć na Księdza doświad-
czenie i wsparcie. Podejście 
Księdza do wiernych oraz wy-
jątkowo rzetelne wypełnianie 
obowiązków są godne podzi-
wu – powiedział Prezydent 
Miasta Starogard Gdański Ja-
nusz Stankowiak.
– Ja także dziękuję Księdzu za 
współpracę, wszystkie dobre 
słowa i gotowość niesienia 
pomocy. Bardzo się cieszę, 
że mogliśmy się poznać i wy-
mieniać doświadczeniami 
oraz poglądami – dodała Prze-
wodnicząca Rady Miasta Sta-
rogard Gdański Anna Benert.

Podziękowania dla ks. Józefa Picka

Przez 10 lat ks. Józef Pick, proboszcz parafii Najświętszego Serca 
Pana Jezusa w Starogardzie Gdańskim sprawował funkcję dzieka-
na Dekanatu Starogardzkiego. Za tę niełatwą posługę oraz zawsze 
owocną współpracę podziękowali mu Prezydent Miasta Starogard 
Gdański Janusz Stankowiak, jego zastępcy Maciej Kalinowski i Ta-
deusz Błędzki oraz Przewodnicząca Rady Miasta Anna Benert.

Od dnia 6 grudnia 2023 r. 
w  Samodzielnym Pu-

blicznym Zakładzie Opieki 
Zdrowotnej Przychodnia 
Lekarska im. Marii Orli-
kowskiej-Płaczek w Staro-
gardzie Gdańskim przy ul. 
Hallera 21 zainteresowane 
osoby mogą zgłaszać chęć 
zaszczepienia się przeciw 
COVID-19 bezpośrednio 
w Przychodni bądź pod nu-
merem telefonu 533 348 944 
(poniedziałek, wtorek, 
czwartek, piątek w godzi-
nach 10:00 – 14:00 oraz 
w środę w godzinach 15:00 
– 17:30).    

Szczepionki dostępne w ra-
mach szczepień przeciw 
COVID-19, w zależności od 
dostępności w Rządowej 
Agencji Rezerw Strategicz-
nych:

Jubileusz Przedszkola to 
okazja do podziękowań, ale 

także refleksji i wspomnień, 
tych które choć minione za-
wsze pozostają w pamięci – 
mówiła dyrektor MPP 10 Emi-
lia Poziemska. - I choć czas 
porządkuje nasze historie, to 
także dodaje im blasku, a dzi-
siejsze spotkanie przywołuje 
je ponownie. Trudno bowiem 
być obojętnym wobec miej-
sca, w którym zostawiło się 
część życia. Nasze przedszkole 
jest świadkiem historii pisanej 

Jubileusz „Słonecznej Krainy”
Jubileusz 40-lecia istnienia obchodziło Miejskie Przedszkole Pu-
bliczne nr 10 „Słoneczna Kraina”. Upominek na ręce dyrektor MPP 
10 Emilii Poziemskiej w imieniu Prezydenta Miasta Janusza Stan-
kowiaka złożyła Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych Agnieszka 
Buczyńska oraz Radny Rady Miasta Daniel Olszewski.

szczepionka mRNA Comir-
naty BA.4–5 (Comirnaty Ori-
ginal/Omicron BA.4-5 (Pfizer
-BioNTech),
szczepionka mRNA Comirna-
ty w dawce dla dzieci Junior 
(0,6-4 lata) oraz (5-11 lat),
szczepionka mRNA Spikevax 
BA.4–5 (Spikevax Bivalent 
Original/Omicron BA.4-5) 
(Moderna),
szczepionka białkowa podjed-
nostkowa Nuvaxovid (firmy 
Novavax) zaktualizowana pod 
aktualnie dominujący podwa-
riant XBB.1.5.

Skierowanie na szczepienie 
jest wystawiane automatycz-
nie przez system dla osób, 
które ukończyły 12. rok życia. 
W przypadku braku automa-
tycznie wystawionego e-skie-
rowania osoba uprawniona 

przez nas wszystkich: dzie-
ci, nauczycieli, pracowników 
administracji i obsługi, rodzi-
ców, przyjaciół przedszkola, 
organu prowadzącego i nad-
zorującego. 
Przedszkole Nr 10 w Starogar-
dzie Gdańskim zostało zało-
żone na podstawie orzeczenia 
organizacyjnego z dnia 28 
października 1983 roku, wy-
danego przez Kuratora Oświa-
ty i Wychowania Władysława 
Tuminowskiego oraz dzięki 
wsparciu i zaangażowaniu 

Nominację na nowego dzie-
kana Dekanatu Starogardz-
kiego otrzymał  proboszcz 
Parafii pw. św. Wojciecha ks. 
Januszowi Lipski.
Gratulacje z okazji objęcia 
urzędu i życzenia sił oraz 

Szczepienia przeciw COVID-19
Rusza kontynuacja szczepień przeciw COVID-19 w ramach Na-
rodowego Programu Szczepień w placówkach POZ oraz u osób, 
które ukończyły 18 r.ż. w aptekach ogólnodostępnych.  

w punkcie szczepień może 
samodzielnie wystawić e-
skierowanie na szczepie-
nie osobom uprawnionym 
oceniając wiek oraz odstęp 
od przyjęcia ostatniej dawki  
(tj. ≥6 mies.). 

Więcej informacji na temat 
szczepień przeciwko CO-
VID-19 znajdziecie Państwo 
na stronie internetowej 
www.gov.pl/web/zdrowie/
komunikat-ministra-zdro-
wia-w-sprawie-realizacji
-szczepien-przeciw-covid-
19-w-sezonie-20232024.

Wykaz przychodni  POZ oraz 
aptek ogólnodostępnych 
realizujących szczepienia 
będzie dostępny na stronie 
www.pacjent.gov.pl. 

energii w dalszej pracy ewan-
gelizacyjnej nowemu dzieka-
nowi złożył Prezydent Miasta 
Janusz Stankowiak podczas 
obchodów Święta Niepodle-
głości 11 listopada. 

Dyrektor Władysławie Jan-
towskiej. Natomiast podczas 
jubileuszu 20-lecia istnienia 
placówki została nadana na-
zwa „Słoneczna Kraina”.
Od samego początku placów-
ka zdobyła uznanie za inno-
wacyjne podejście do naucza-
nia, skupiając się na rozwoju 
emocjonalnym i kreatywności 
dzieci, co kontynuowały ko-
lejne Dyrektorki, a były nimi: 
Hanna Kłoszewska, Jolanta 
Olejnik oraz obecna dyrektor 
Emilia Poziemska.  
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Do Starogardu przyjechało bli-
sko czterystu tancerzy  głównie 

z północnej części kraju, aby uczest-
niczyć w Ogólnopolskim Turnieju 
Tańca Towarzyskiego VI Memoriale 
Edwarda Kowalke. Jesienne tanecz-
ne spotkanie w stolicy Kociewia jest 
jedną z największych i najbardziej 
prestiżowych imprez tanecznych na 
Pomorzu. W tym roku dodatkowo 
starogardzki Turniej otrzymał rangę 
Mistrzostw Województwa Pomor-

Prawdziwe widowisko taneczne
Ogólnopolski Turniej Tańca związany ze sportowym tańcem towarzyskim w Starogardzie Gdańskim dedyko-
wany jest zmarłemu trenerowi Edwardowi Kowalke. Odbył się w Hali Miejskiej im. Andrzeja Grubby 5 listopa-
da po raz szósty w randze Mistrzostw Województwa Pomorskiego. O puchary, tytuły mistrzów i wyższe klasy 
taneczne rywalizowało ponad 400 tancerzy z Pomorza. 

skiego – Pomorskiego Związku Tań-
ca Sportowego we wszystkich kate-
goriach wiekowych.
— Turniej, który organizujemy od 
2016 roku ma trzy zasadnicze cele: 
po pierwsze pozwala polskim pa-
rom tanecznym uczestniczyć w ar-
tystycznym współzawodnictwie na 
zasadach całkowitej równości, bez 
względu na posiadaną klasę tanecz-
ną. Po drugie jest formą uczczenia 
pamięci twórcy zawodowego i ama-

Kulminacyjnym punktem Turnieju 
była uroczysta Gala. Tradycyjnie roz-
poczęła ją żona Edwarda Kowalkę – 
Helena. Po raz kolejny podziękowała 
organizatorom Turnieju za pamięć 
o jej mężu.
Galę poprowadziła – jak co roku – 
wyjątkowa osobowość związana ze 
środowiskiem tanecznym . W tym 
roku była to Anna Głogowska. Zna-
na z wielu telewizyjnych programów 
tanecznych, tancerka klasy “S” czyli 
najwyższej w tańcach latynoamery-
kańskich i standardowych. Obecnie 
aktorka Teatru Kultura w Warszawie. 
W tej części turnieju o puchary wal-
czyli tancerze najwyższych klas 
sportowych. Swoje umiejętności za-
prezentowali też seniorzy hobbiści.
Przysłowiową „wisienką na torcie” 
tanecznej imprezy w Starogardzie 
był pokaz pięciokrotnego Mistrza 
Polski Finalisty Mistrzostw Europy 
oraz zwycięzcy UK Open Champion-
ships RS Latin, 8th International 
Championships, 9th Blackpool Dan-
ce Festival w tańcach latynoamery-

torskiego ruchu tańca towarzyskiego 
na Kociewiu – Edwarda Kowalke. Po 
trzecie służy promocji tańca. Chce-
my  pokazać ludziom, jakim wspa-
niałym dziełem sztuki może być ta-
niec, jaki przekaz artystyczny niesie 
i jaki ogromny ładunek emocjonalny 
pozostawia. Być może to spotkanie 
zainteresuje kogoś tańcem na tyle, 
że  zachęci go do spróbowania wła-
snych sił na parkiecie — powiedział 
koordynator imprezy z ramienia 
Starogardzkiego Centrum Kultury 
Łukasz Rocławski.
Przypomniał, że Edward Kowale 
był starogardzianinem. Uczył się 
u profesora Mariana Wieczystego – 
prekursora w Polsce wszystkiego, 
co jest związane z tańcem towarzy-
skim. Był doskonałym tancerzem, 
wspaniałym sędzią i nauczycielem. 
Wychował kilka pokoleń nauczy-
cieli tańca Polskiego Towarzystwa 
Tanecznego w Okręgu Pomorskim. 
W historii starogardzkiego tańca za-
pisał się jako inicjator i twórca jed-
nego z najstarszych w Polsce Klubów 
Tańca Towarzyskiego – “Impuls”. 
Klub od początku tj. od 1977 roku 
działa w Starogardzkim Centrum 
Kultury.
Turniej rozegrano w trzech blokach – 
par dziecięcych, juniorskich i senio-
ralnych oraz młodzieżowych i doro-
słych par najwyższych klas tanecz-
nych. Pary startowały w przedzia-
łach wiekowych od najmłodszych 
(do 7 lat) po pary dorosłe powyżej 15 
lat i seniorów. Swoje umiejętności 
prezentowały w klasach tanecznych 
dla początkujących H i F oraz sporto-

kańskich Igora Wilczyńskiego. Po-
chodzący ze Starogardu Gdańskiego 
wychowanek Edwarda Kowalke za-
tańczył z Anną Kaplii.
Jednak – to, co wyróżnia starogardz-
ki turniej najbardziej na mapie ta-
necznych imprez, których jest nie-
mało, czyniąc go wyjątkowym, jest 
tradycyjny wspólny walc wiedeński 
ku czci Edwarda Kowalke. Uczest-
niczą w nim wszyscy – zawodnicy 
turniejowi, widzowie, sędziowie 
i zaproszeni gości. Tym razem pary 
zatańczyły go do utworu Eda Sheera-
na, który na żywo wykonał Giuseppe 
Sestito.

wych E, D i C. Ich umiejętności oce-
niało dziesięcioosobowe jury.
Wśród uczestników Turnieju nie 
zabrakło starogardzian.  Klubu Tań-
ca Towarzyskiego „Impuls” re-
prezentowało ponad dwadzieścia 
dzieci i cztery pary dorosłe. Brązo-
wy medal Mistrzostw Wojewódz-
twa Pomorskiego w grupie Senior 
II Open w tańcach standardowych 
wywalczyli Piotr i Julita Pleszkuno-
wie. Wśród finalistów w kategorii 
dorosłych znaleźli się również Marta 
Lewandowska i Mikołaj Szyc z klubu 
Dance Community Starogard Gdań-
ski. 
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Wyposażeni w kotyliony i cho-
rągiewki starogardzianki 

i starogardzianie przeszli ulicami 
miasta.  Narodową flagę na cze-
le przemarszu ponieśli uczniowie 
Szkoły Podstawowej Nr 3 w Staro-
gardzie Gdańskim. Towarzyszyła im 
Orkiestra Dęta Starogardzkiego Cen-
trum Kultury. Biało-czerwony koro-

Biało-czerwony marsz
11 listopada wielu mieszkańców Starogardu Gdań-
skiego wywiesiło na swoich domach flagę narodową. 
Tego dnia przypadła 105. rocznica odzyskania przez 
Polskę niepodległości. 

30 lat temu w 1993 roku z ini-
cjatywy Ryszarda Rebelki 

odbyło się pierwsze spotkanie, tzw. 
„otwarta scena” dla osób którym 
bliskie były klimaty poezji i muzy-
ki. „Noc Bardów” cieszyła się tak 
wielkim zainteresowaniem, że sala 
SCK wypełniła się po brzegi a kon-
certowanie trwało wiele godzin.
Ryszard Rebelka zmarł 7 grud-
nia 1995 roku. Od 1996 roku „Noc 
Bardów” nazywana jest jego imie-
niem. Podczas wszystkich edycji 
wystąpiło około 1000 wykonawców 
piosenki autorskiej i poezji śpiewa-
nej nie tylko ze Starogardu i oko-
lic ale także z zagranicy. Efektem 
współpracy i wymiany doświad-
czeń artystycznych było wydanie 
kilku płyt zawierających utwory 
poezji śpiewanej, między innymi 
„Jedno Niebo” (2001 r.) i „Z gitarą 
do nieba” (2003 r.). Od 2002 roku 
występowali artyści prezentujący 
twórczość muzyczną na najwyż-
szym poziomie, m.in. Wojciech 
Młynarski, Edyta Geppert, Grze-
gorz Turnau, Stanisława Celińska, 
Renata Przemyk czy Natalia Przy-
bysz.
W pierwszej części jubileuszowego 
spotkania odbył się koncert „Z gi-
tarą do nieba”, podczas którego 
zostały zaprezentowane piosenki 
z płyty wydanej prawie dwadzie-
ścia lat temu z utworami Ryszarda 
Rebelki. Na scenie wystąpili: chór 
Melo Melody ze Starogardzkiego 
Centrum Kultury, Regina Sikorska, 

XXX Noc Bardów
25 listopada, po raz trzydziesty salę „Sokół” wypełnili po brzegi miłośnicy poezji 
śpiewanej. Wszystko za sprawą jubileuszowej edycji Nocy Bardów im. Ryszarda 
Rebelki, twórcy listopadowych muzycznych spotkań, które już na stałe wpisały 
się w kalendarz starogardzkich imprez.

Sławomir Hoduń, Agata Glejt, Elż-
bieta Piskorska oraz sam Prezydent 
Miasta Janusz Stankowiak, który 
wykonał utwór „Schodami w górę 
schodami w dół.” Występy były 
przeplatane wspomnieniami o Ry-
szardzie Rebelce, którymi dzielili 
się z publicznością jego przyjaciele.
Wszyscy wykonawcy oraz instru-
mentaliści, którzy włożyli swo-
ją pracę i talent w przygotowanie 
koncertu otrzymali pamiątkowe 
statuetki. Wyróżnienia trafiły do 
Mariusza Pliszki, Piotra Gralewicza, 
Dariusza Czajki, Roberta Stem-
plewskiego, Sławomira Nadolskie-
go oraz kierownika muzycznego 
jubileuszowego koncertu, Piotra 
Chrapkowskiego.
Statuetki otrzymały również oso-

by, które przez te minione 30 lat 
były związane z organizacją wyda-
rzeń Nocy Bardów oraz przyjaźniły 
się z Ryszaredem Rebelką. Podzię-
kowano Stefanowi Lubawskiemu, 
który jest Mecenasem tego wyda-
rzenia od samego początku, Bogda-
nowi Maliszewskiemu, Henrykowi 
Sadowskiemu i Edmundowi Kono-
walczykowi z zespołu „Ciężko było 
będzie lżej”, księdzu Ireneuszowi 
Smaglińskiemu, który przez wiele 
lat promował koncerty na ante-
nie Radia Głos, Józefowi Olszynce, 
który był autorem dekoracji. Po-
dziękowano Janowi Radzewiczo-
wi, wieloletniemu koordynatorowi 
wydarzenia, kierownikom ośrodka 
muzycznego Starogardzkiego cen-
trum Kultury przy którym to wyda-
rzenie było realizowane: Stefanowi 
Galińskiemu, Jackowi Sadowskie-
mu oraz byłym dyrektorom SCK: 
Jerzemu Cherkowi Dariuszowi 
Radtke oraz Tomaszowi Wiczyń-
skiemu.
Specjalne podziękowania i bukiet 
kwiatów złożyli na ręce pani Ire-
ny, żony Ryszarda Rebelki prezy-
dent miasta Janusz Stankowiak, 
Przewodnicząca Rady Miasta Anna 
Benert oraz dyrektor SCK Ewa Ro-
man. 
Na zakończenie odbył się koncert 
zespołu „Zdążyć przed północą”.
Cały piątkowy jubileuszowy kon-
cert możecie obejrzeć i posłuchać 
na FB profilu Starogardzkiego Cen-
trum Kultury. 

wód dotarł do Parku Miejskim, gdzie 
przy tablicy upamiętniającej powrót 
Starogardu do Macierzy w okolicy 
pomnika Wierzyczanki, odbyły się 
oficjalne uroczystości. Przewodził 
im prezydent miasta Janusz Stanko-
wiak. W swoim przemówieniu przy-
pomniał drogę Polski do upragnionej 
wolności. Podkreśli, że odzyskanie 
jej udało się głównie dzięki wytrwa-
łości i ofiarności polskiego społe-
czeństwa, które w okresie niewoli 
przekazywało nowym generacjom 
młodych Polaków przywiązanie do 
tradycji, języka i kultury narodowej.
Jan Smolarz odczytał apel pamięci, 
aby przywołać wszystkich Polaków, 
którzy walczyli o wolną i niepodległą 

Polskę. Honorową salwę oddali żoł-
nierze kampanii honorowej Wojska 
Polskiego.
Na znak pamięci o poległych za wol-
ność władze samorządowe i pań-
stwowe oraz delegacje stowarzy-
szeń, partii politycznych, instytucji 
i szkół złożyły przy tablicy upamięt-
niającej powrót Starogardu do Ma-

cierzy wiązanki kwiatów. Wyraziły 
w ten sposób należny hołd bohate-
rom polskiej drogi do niepodległo-
ści. Okazały również wdzięczność za 
poniesiony trud zwłaszcza tym po-
morskim i kociewskim działaczom, 
którzy przyczynili się do odrodzenia 
wolnej Rzeczypospolitej.
Po oficjalnej części Prezydent zapro-
sił wszystkich do wspólnego świę-
towania i rozmów przy żołnierskiej 
grochówce. Na koniec uroczystości 
przedstawiciele władz miasta, Kur-
kowego Bractwa Strzeleckiego oraz 
służb mundurowych złożyli wiązan-
ki kwiatów pod pomnikiem Józefa 
Piłsudskiego. 
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Cykl wystaw pt. „Sztuka Polska” 
trwa w naszym mieście już od 24 

lat. Do teraz w Starogardzie Gdań-
skim udało się zrealizować około 
trzydziestu wystaw. Na wernisaż 
zorganizowany w Starogardzkim 
Centrum Kultury licznie przybyli 
miłośnicy sztuki.
Wśród gości pojawili się m.in. Pre-
zydent Miasta Starogard Gdański 
Janusz Stankowiak, Przewodnicząca 
Rady Miasta Anna Benert, Przewod-
nicząca Komisji Kultury Martyna 
Łangowska – Siembida, Naczelnik 
Wydziału Informacji Społecznej Re-
nata Połomska.
Dyrektor SCK Ewa Roman, skie-
rowała szczególne podziękowania 
w kierunku osób i firm, które przy-
czyniły się do realizacji wydarzenia, 
wspierając i angażując się w całe 
przedsięwzięcie.
Podziękowania otrzymali Edyta 
i Mariusz Popławscy – firma Gama, 
Mariusz Szwarc – Prezes Zarządu fir-
my Broker, Bank Spółdzielczy, który 
reprezentowali wiceprezes Kazi-
mierz Knasiak i wiceprezes Grażyna 
Nagórska, Zakłady Farmaceutyczne 

Wystawa prac Edwarda Dwurnika
W Starogardzkim Centrum Kultury w Galerii „A” 27 października odbył się werni-
saż prac Edwarda Dwurnika – jednego z czołowych twórców sztuki polskiej ostat-
nich czterdziestu lat. Prace udostępniła najważniejsza instytucja wystawiennicza 
w Polsce „Zachęta” – Narodowa Galeria Sztuki w Warszawie.

Artysta zdobył rozgłos dzięki 
swojemu niezwykłemu talen-

towi w grze na kontrabasie oraz eks-
perymentowaniu z różnymi stylami 
muzycznymi. Znany jest on z wyko-
rzystywania instrumentu w niekon-
wencjonalny sposób.
Muzyka poprzedził występ wielo-
krotnie nagradzanego na międzyna-
rodowych konkursach kontrabasisty 
Marka Romanowskiego, któremu 
towarzyszyła wybitna pianistka 
Hanna Holeksa. Muzycy zaprezen-
towali program klasycznej literatury 
kontrabasowej.
Dwudniowe wydarzenie przycią-
gnęło nie tylko miłośników tego 
instrumentu. Piątkowa Gala była 
podsumowaniem dwóch dni imprez 
w ramach VIII Pomorskich Dni Kon-
trabasowych. Spotkania odbywały 
się w Akademii Muzycznej w Gdań-
sku, gdzie odbyły się warsztaty kon-

VIII Pomorskie 
Dni Kontrabasowe
17 listopada w sali „Sokół” odbył się Koncert Galo-
wy VIII Pomorskich Dni Kontrabasowych. Gwiazdą 
wieczoru był światowej sławy izraelski kontrabasista, 
multiinstrumentalista, kompozytor i producent mu-
zyczny Adam Ben Ezra.

trabasowe oraz pierwszy z dwóch 
koncertów Adama Ben Ezra.
W Państwowej Szkole Muzycznej 
I stopnia im. Witolda Lutosławskie-
go w Starogardzie Gdańskim odbyły 
się przesłuchania konkursowe w ra-
mach VIII Ogólnopolskiego Kon-
kursu Kontrabasowego. To oferta 
edukacyjna dla uczniów kontrabasu 
szkół muzycznych stopnia podsta-
wowego i średniego z terenu całej 
Polski.
Wśród laureatów konkursu znaleźli 
się uczniowie starogardzkiej PSM, 
Oliwia Kubkowska, uczennica klasy 
III zdobyła II nagrodę a Piotr Mu-
chowski z klasy II otrzymał wyróż-
nienie.
Organizatorem było Stowarzyszenie 
Kultury Kociewia oraz Państwowa 
Szkoła Muzyczna I stopnia w Staro-
gardzie Gdańskim. 

Prezydent Miasta Starogard 
Gdański zaprasza do zgłaszania 

kandydatów do nagrody Wierzy-
czanka za 2023 rok. Nominowane 
mogą być osoby fizyczne, przedsię-
biorcy i osoby wyróżniające się na 
polu działań społecznych, działają-
ce w mieście Starogard Gdański na 
rzecz jego mieszkańców.
Nominację wraz z uzasadnieniem 
może złożyć każdy mieszkaniec 
miasta. Wnioski przyjmowane są 
do 20 grudnia br. Można je składać 
w Urzędzie Miasta przy ul. Gdańska 
6, osobiście w Biurze Obsługi Klienta 

Czekamy na nominacje
Do 20 grudnia starogardzki magistrat czeka na zgło-
szenia kandydatów do nagrody Prezydenta Mia-
sta – Wierzyczanki 2023. Od 25 lat przyznawane są 
one osobom i instytucjom za szczególne osiągnięcia 
w dziedzinie kultury, gospodarki i inicjatyw społecz-
nych w Starogardzie Gdańskim.

Polpharma oraz Roma Kamrowska – 
Biuro Rachunkowe RK.
Wyrazy wdzięczności za doskonałe 
przygotowanie wernisażu, Ewa Ro-
man skierowała także w stronę pra-
cowników Starogardzkiego Centrum 
Kultury na czele z Adamem Hara-
sem – Głównym Instruktorem ds. 
edukacji plastycznej oraz Weroniki 
Stańczak Specjalisty ds. wystawien-
niczych i edukacji kulturalnej.

Muzyczną ucztę z wielką wrażliwo-
ścią artystyczną przygotował zespół 
Amoroso pod kierownictwem To-
masza Radimonasa wraz ze stypen-
dystami Prezydenta Miasta Janusza 
Stankowiaka.
Miłośników malarstwa i grafiki za-
praszamy do oglądania prac.
Wystawa będzie czynna do 6 grudnia 
2023 r. 

w godz. pracy Urzędu lub za pośred-
nictwem poczty (decyduje data wpły-
wu do Urzędu).
Nagroda przyznawana jest na podsta-
wie Uchwały Nr XVII/191/2000 Rady 
Miejskiej Starogardu Gdańskiego 
z dnia 26 stycznia 2000 r. w sprawie 
nagród Prezydenta Miasta Starogard 
Gdański w dziedzinie kultury, gospo-
darki i inicjatyw społecznych.
Informacji dot. składanych wniosków 
udziela pracownik Wydziału Infor-
macji Społecznej Urzędu Miasta Aga-
ta Skoczek tel. 58 530-60-93, agata.
skoczek@um.starogard.pl
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Poza sportową rywalizacją na 
uczestników czekały andrzej-

kowe wróżby, stoisko z popcornem 
i lemoniadą, bufet śniadaniowy 
a także konkursy z nagrodami.
Pamiątkowe dyplomy i puchary dla 
najlepszych drużyn wręczali Marze-
na Klein - dyrektor OSiR, Brygida 
Nowacka - przewodnicząca Komisji 
Sportu Rekreacji i Turystyki, Zenon 
Błański - prezes Banku Spółdziel-
czego w Starogardzie Gdańskim oraz 
Grzegorz Pięta z Nadleśnictwa Sta-
rogard Gdański.
Wyróżniono także zawodników 
MVP. Tytuły najbardziej wartościo-
wych graczy otrzymali Maja Pielak 
z II LO w Starogardzie Gdańskim oraz 
Paweł Chwała z SKS Volleyball. 

Andrzejkowy turniej
18 listopada odbyła się kolejna edycja Andrzejkowe-
go Grania 2023. Turniej organizowany przez Ośrodek 
Sportu i Rekreacji od lat cieszy się dużym zaintereso-
waniem wśród miłośników piłki siatkowej. 

Teatr młodzieżowy Napararawan 
zdobył I miejsce i główną na-

grodę Marszałka Województwa Po-
morskiego za spektakl „Listy do A.” 
w reżyserii Aleksandry Miczek.
Dziecięcy Zespół Teatralny Pleciuga 
zdobył III miejsce za spektakl pt.: 
„Nadzieja umiera ostatnia” rów-
nież w reżyserii Aleksandry Miczek. 
„Listy do A” będzie można obejrzeć 
19 stycznia 2024 r. w SCK. Premiera 
drugiego spektaklu „Nadzieją umie-
ra ostatnia” dla starogardzkiej pu-
bliczności odbędzie się na SCENIE 
ODK 13 grudnia 2023 r. o godzinie 
17:00. 
Starogardzianie wszystkie nagrody 
otrzymali w kategorii programy sce-
niczne.

Sukcesy młodych artystów
Młodzi aktorzy – amatorzy Teatru Pleciuga i Napararawan prowadzonych przez 
Aleksandrę Miczek i działających przy Starogardzkim Centrum Kultury odnieśli 
spore sukcesy na XV Festiwalu Twórczości Kociewskiej im. Romana Landowskiego. 

W tej samej kategorii Kociewska Ka-
pela Fefernóski zdobyła II miejsce. 
25 listopada Prezydent Miasta Janusz 
Stankowiak odwiedził zespół pod-
czas próby. Towarzyszyła mu dyrek-
tor SCK Ewa Roman. Dzieci i mło-
dzież zaśpiewały oraz zatańczyły dla 
swoich gości. Na akordeonie przy-
grywał im Wojciech Leszczyński. 
Prezydent podziękował młodym ar-
tystom za ich pasję, zaangażowanie 
i talent do śpiewania w gwarze oraz 
umiejętności taneczne. Za to, że są 
na każde wezwanie i z radością sta-
wiają się na wszelkie święta i uroczy-
stości kociewskie. Pogratulował też 
zdobycia II miejsca na XV Festiwalu 
Twórczości Kociewskiej im. Romana 
Landowskiego w Tczewie oraz życzył 

Zwyciężył Areszt Śledczy w Staro-
gardzie Gdańskim. II miejsce za-

jęła OSP Rokocin I, a III Policja z Ko-
ścierzyny. Urząd Miasta Starogard 
Gdański reprezentowali: naczelnik 

Drużynowe strzelanie
40 drużyn wzięło udział w strzelaniu o Puchar Prze-
chodni ufundowany przez Henryka Kindera. Zorga-
nizowane przez Kurkowe Bractwo Strzeleckie wyda-
rzenie odbyło się 25 listopada. 

im dużo energii i zapału do dalszej 
pracy, mnóstwa sukcesów.
Podziękował też opiekunom Alek-
sandrze Miczek i Wojciechowi Lesz-
czyńskiemu. Pani Aleksandrze ży-
czył również dużo zdrowia i wszel-
kiej pomyślności z okazji urodzin. 
Zapewnił młodych artystów, że za-
wsze mogą liczyć na wsparcie i po-
moc w organizacji występów w Sta-
rogardzie i na wyjazdach. 
Ewa Roman podkreśliła, że jest pełna 
podziwu dla wszystkich uczestników 
tych zajęć, że chcą uczyć się kociew-
skiej gwary, która wcale nie jest taka 
„trendy”, że czerpią z tego radość, 
a swoimi występami uświetniają 
wiele miejskich uroczystości.  

Wyniki 
Mężczyźni:
1. SKS Volleyball
2. Speednet Gdańsk
3. PSW nuttin KaEmKa
4. Niedzielni Gracze
5. Szwagry Gdańk
6. Nieloty
7. Pączewo Team
8. Kuźnia Talentów
9. Wieczorem Piwko
10. Volley Śliwice
11. Mobilki STG
12. Koko Jambo
Kobiety:
1. II LO STG
2. Flota Active STG
3. Biały STG 

Wydziału Informacji Społecznej Re-
nata Połomska wraz z pracownikami 
Agatą Skoczek i Grzegorzem Szyn-
kowskim. 
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tu wpisz swoje imię i nazwisko

Regulamin konkursu dostępny jest na stronie starogard.pl w zakładce „Komunikaty z urzędu”.  

Do wygrania zestaw 
miejskich gadżetów. 
Zwycięzców ogłosimy 
w kolejnym wydaniu 
„Starogardzkiego 
Ratusza”. 

Tym razem pomóżcie Gwiazdkowi rozwiązać rebus. 

Adam Bork służbę w Policji 
pełni od 1991 r. Jest absol-

wentem Wyższej Szkoły Społecz-
no-Ekonomicznej w Warszawie 
oraz Wyższej Szkoły Stosunków 
Międzynarodowych i Amerykani-
styki. Ukończył także Szkolenie 
dla Absolwentów Szkół Wyższych 
w Wyższej Szkole Policji w Szczyt-
nie. Od 15 lutego 2020 r. był Ko-
mendantem Powiatowym Policji 
w Kościerzynie. Otrzymał Krzyż 
Zasługi za Dzielność, Złoty Medal 
za Długoletnią Służbę, a także Zło-
tą Odznakę Zasłużony Policjant.

Nowy komendant
Nowym komendantem Komendy Powiatowej Policji 
w Starogardzie Gdańskim został podinspektor Adam 
Bork. 30 października uroczyście odebrał powołanie. 
Gratulacje złożył mu m.in. Prezydent Miasta Staro-
gard Gdański Janusz Stankowiak.

Trzy pierwsze miejsca w konkursie z ostatniego wyda-
nia „Starogardzkiego Ratusza” zajęli: Nikodem Sar-
nowski, Nadia Isakowska, Diana Gdaniec. 
Gratulujemy i zapraszamy po odbiór nagród do 8 
grudnia do pokoju 121 w Urzędzie Miasta.

Aby wziąć udział w konkursie tym razem należy rozwiązać rebus i wy-
pełniony kupon wraz z podpisanym imieniem i nazwiskiem dostarczyć 
do Urzędu Miasta do pokoju 121 osobiście lub wysyłając zdjęcie na ad-
res konkurs@um.starogard.pl do 8 grudnia 2023 roku.

Dzięki zorganizowanej kilka 
miesięcy temu zbiórce na front 

trafiły śpiwory, koce, świece i inne 
przedmioty, które dla walczących 
żołnierzy są niezbędne, aby prze-
trwać w tych trudnych warunkach. 
Podziękowania przekazali radny 
Zbigniew Kotlewski oraz Jakub Mar-
kowski, członek zarządu Stowarzy-
szenia Dobry Brat i dyrektor Ośrodka 
Rehabilitacyjnego o tej samej na-
zwie.
Panowie, od dnia napaści Rosji ak-
tywnie włączają się w akcje pomocy 
dla obywateli Ukrainy organizując 
liczne zbiórki i transporty z dara-
mi dla społeczeństwa ukraińskiego 
i obrońców Ukrainy. 

Podziękowania za pomoc
od ukraińskich żołnierzy
Prezydent Miasta Janusz Stankowiak otrzymał specjalne podziękowania od orga-
nizacji Dobry Brat z Ukrainy. Żołnierze z ukraińskiej brygady złożyli podpisy na 
swojej fladze, dziękując w ten sposób za okazaną z naszego Miasta pomoc.
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Zgony

Zachęcamy do śledzenia oficjalnych kanałów informacyjnych miasta, gdzie zawsze znaleźć można rzetelne informacje. Bądź na bieżąco! 

INFORMACJE

Klub Radnych „Nasz Starogard” – w każdą środę w godz. od 15:00 do 16:00 w Urzędzie Miasta, 
pok. 108.
Klub Radnych „Prawo i Sprawiedliwość” – w każdą środę w godz. od 15:30 do 16:30 w biurze 
poselskim posła Kacpra Płażyńskiego w Ratuszu Staromiejskim.
Klub Radnych „Koalicja Obywatelska” – w każdy czwartek w godz. od 16:30 do 18:00 w Biurze 
Poselskim Posła na Sejm RP Sławomira Neumanna, ul. Kilińskiego 11. Można też umawiać się 
telefonicznie pod numerem Biura Rady Miasta 58 530 60 25.

Przewodnicząca 
Rady Miasta

Anna 
Benert

pełni dyżur w każdą środę w godz. od 15:30  
do 16:30 w Urzędzie Miasta, pok. 108

Rada Miasta Starogard Gdański

Dyżury radnych

LXIII sesja Rady Miasta 25 października 2023 roku

Tematy ujęte w porządku obrad:
1) Informacja o przeprowadzonej analizie oświadczeń majątkowych.
2) Sprawozdanie z pracy Prezydenta Miasta.
3) Informacja na temat polityki mieszkaniowej Gminy Miejskiej Starogard Gdański.

Podjęte uchwały:
1) Uchwała Nr LXIII/731/2023 w sprawie zmian w budżecie Gminy Miejskiej Starogard 
Gdański na 2023 rok (zmiana 9);
2) Uchwała Nr LXIII/732/2023 zmieniająca uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Fi-
nansowej Gminy Miejskiej Starogard Gdański na lata 2023 – 2036 (zmiana 9).

1. Maria Kaszubowska l. 76 
2. Zdzisław Nowak l. 64 
3. Edmund Wolski l. 93 
4. Zygmunt Krzykowski l. 68 
5. Krystyna Flisikowska l. 82 
6. Czesław Sójka l. 64 
7. Jadwiga Taszarek l. 94 

8. Teresa Szwedowska l. 82 
9. Mateusz Stywa l. 62 
10. Ludwika Ziemann l. 88 
11. Józefa Spica l. 75 
12. Stanisław Mroczkowski l. 79 
13. Wiesława Kowalska l. 67 
14. Irena Graban l. 69 

15. Bożena Burzyńska l. 70 
16. Piotr Woźniak l. 69 
17. Irena Ukleja l. 91 
18. Józef Raczkowski l. 76 
19. Janusz Bielasiewicz l. 71
20. Piotr Tyszko l. 36 
21. Wojciech Domka l. 60 

22. Janusz Stolz l. 65 
23. Jerzy Walkowski l. 69 
24. Dariusz Jendruszewski l. 58 
25. Janina Drożek l. 67 
26. Zbigniew Grabowski l. 84
27. Józef Małkowski l. 83
28. Henryk Pałubicki l. 75 

29. Krystyna Kaliszewska l. 77 
30. Alicja Chłopska l. 87 
31. Daniela Richter l. 71 
32. Jan Staniszewski l. 90 
33. Zbigniew Karliński l. 53 
34. Renata Kubik l. 78 
35. Zygmunt Begger l. 56 

Szczere słowa wsparcia 
i otuchy Rodzinie, Bli-

skim oraz całej społecz-
ności Powiatowej Straży 
Pożarnej w Starogardzie 
Gdańskim składają Pre-
zydent Miasta Starogard 
Gdański Janusz Stankowiak 
i Przewodnicząca Rady Mia-

Zmarł Zygmunt Łachacz
24 października zmarł wieloletni Komen-
dant Rejonowej Państwowej Straży Po-
żarnej w Starogardzie Gdańskim, pełniący 
służbę w latach 1971 – 1995 śp. Zygmunt Ła-
chacz. Szczere słowa wsparcia 

i otuchy Rodzinie, Bli-
skim i Przyjaciołom składają 
Prezydent Miasta Starogard 
Gdański Janusz Stankowiak 
i Przewodnicząca Rady Mia-
sta Starogard Gdański Anna 
Benert.
Pani Irena Ukleja przez 40 
lat pracowała jako nauczy-
cielka języka polskiego. 

Zmarła Irena Ukleja
7 listopada w wieku 91 lat zmarła Irena 
Ukleja sybiraczka, prezes Związku Sybira-
ków w Starogardzie Gdańskim.

Prowadziła żywe lekcje hi-
storii, wychowując wiele 
młodych pokoleń Polaków. 
Była ciepłą i mądrą kobietą. 
Autorka książki „W bolsze-
wickim piekle” opartej na 
jej własnych wspomnie-
niach. Przez wiele lat pełni-
ła funkcję prezesa Związku 
Sybiraków w Starogardzie 
Gdańskim, była też hono-

rową członkinią zespołu re-
gionalnego „Lubichowskie 
Kociewiaki”. Udzielała się 
w Klubie Seniorów w Lubi-
chowie.
Pani Irena Ukleja 29 stycz-
nia 2020 roku została od-
znaczona pamiątkowym 
medalem za zasługi z okazji 
stulecia powrotu Starogardu 
do Państwa Polskiego. 

sta Starogard Gdański Anna 
Benert. Zygmunt Łachacz 
w styczniu 2020 roku został 
odznaczony pamiątkowym 
medalem za zasługi z okazji 
stulecia powrotu Starogar-
du do Państwa Polskiego. 

36. Zygmunt Myszk l. 86 
37. Renata Puścikowska  l. 70 
38. Ryszard Goździella l.75 
39. Alina Stachowska l. 79 




